
ným problémem. Projevil se rovněž nedosta-
tek hutního materiálu, granulátů pro výrobu 
plastů, elektronických součástek, nedostatek 
vzácných kovů pro řadu komponent jako mi-
krospínače apod., ale taky např i papírových 
kartonů pro balení výrobků. „Rok 2021 byl 
operativně náročný na logistiku prodeje, ná-
kupu a operativní řízení výroby. Nevěděli 
jsme, co budeme vyrábět za tři týdny. Zákaz-
níci nebyli schopni garantovat objednávky 
na víc jak dva týdny,“ pokračuje Jozef Hodor. 
BRANO tak muselo fl exibilně řešit měnící se 

požadavky objednávek nebo naopak řešit ne-
dostatek vstupních materiálů, k tomu nejisto-
ta kolik lidí přijde do práce z titl. nemocnosti 
na covid.

„A aby toho nebylo málo, v průběhu roku 
došlo k nárůstu cen materiálu. Jen pro pří-
klad, ceny hutního materiálu stouply o 30 %, 
granulátu o 10–20 %, energií trojnásobně. To 
mělo pochopitelně vliv na naše výrobní ná-
klady a pokles našich marží, s čímž jsme se 
taky museli vypořádat,“ podotýká Jozef Ho-
dor. Naštěstí se podařilo vyjednat dodatečné 

Ročník XXII. Číslo 11–12 Listopad–prosinec 2021

 

Z OBSAHU

UZÁVĚRKA PŘÍŠTÍHO ČÍSLA

26. ledna 2022

• SBU CV modernizuje
 svařovnu str. 2

• Využijte výhodné  
nabídky str. 3

•  Veselé Vánoce
 přejí odbory str. 4
• Rok 2021 na stránkách
 Novin BG str. 5
• Muzeum 
 betlémů str. 6

Hlavně být v klidu
Máme tady opět dobu, kdy 

prakticky celá země žije v urči-
tém společném zájmu. Je sice 
ještě nějaký ten čas, nicméně 
větší či menší přípravy na Vá-
noce se dějí snad v každé ro-
dině. Vlastně se ani není čemu 
divit, vždyť je to rok co rok svým 
způsobem stejné. Na jednu stra-
nu je to potěšující. Člověk žije 
v očekávání dnů svátečních, 
radostných a hlavně klidných. 
Kdo by si taky nezasloužil odpo-
činek od běžného života, že?

Hlavně být v klidu. Tedy 
od začátku do konce. Nač si 
kazit předvánoční čas spěchem 
za těmi zaručeně nejvhodnější-
mi dárky, nač se stresovat o Vá-
nocích, že je někde prach nebo 
že máme připálené cukroví. To 
jsou přece naprosto nepodstat-
né detaily. Mnohem důležitější 
je pohoda, vnitřní klid a dob-
rá nálada. Člověk musí začít 
u sebe. Jakmile sám bude v po-
hodě, může to tak být i v jeho ro-
dině či mezi nejbližšími přáteli. 
Vánoce přece mají být radost-
né, klidné, usměvavé a přede-
vším čarokrásné, neboť v sobě 
opravdu mají jakousi nevysvět-
litelnou moc, která činí tohle 
období kouzelným. Klid a mír si 
zaslouží úplně každý dobrý člo-
věk, a tím jste přece i vy osobně. 

Posedět u zářícího stromeč-
ku, popovídat si, zasmát se, 
dát si skvělé víno či kávu a sa-
mozřejmě cukroví, to vše může 
přinést úžasnou atmosféru. Jen 
vy sami si to můžete naplánovat 
tak, aby to celé proběhlo podle 
vašich představ a přání. Ne-
nechte si to zkazit hloupými ma-
ličkostmi nebo hloupými lidmi. 
Je to váš čas, váš život a vaše 
Vánoce. Stejně tak lze radost-
ně prožít i konec roku a začátek 
toho příštího. I zde platí, že vy 
sami jste v roli režiséra a scé-
náristy těchto dnů. Nikdo jiný 
to za vás neudělá lépe. Mějte 
všichni krásné Vánoce, šťastné 
chvíle u stromečku a pohodový 
vstup do roku 2022. A buďte 
v klidu za každé situace.

Miroslav Pospíšil 
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„BRANO úspěšně ustálo rok 2021, “
říká generální ředitel BRANO a.s. Jozef Hodor

Vážené kolegyně, Vážení kolegové, přátelé,
vánoční svátky již pomalu klepou na dveře a celý rok 2021 se chýlí ke konci. 
Z celého srdce vám přeji pohodu, klid a mnoho radosti, a to nejen u vánočního 
stromečku, ale i během následujících dní. 
Velice si vážím práce, kterou pro fi rmu děláte, a rád bych vám za ni poděkoval. 
Mějte šťastný celý rok 2022 a ať je lepší než ten letošní.
                      Pavel Juříček, předseda představenstva

Rok 2021 se pomalu, ale jistě chýlí 
ke konci. Za budou vánoční svátky a také 
silvestrovské oslavy. Zkrátka, jako obvykle 
v tuto dobu. Je čas poohlédnout se, jaký ten 
odcházející rok byl a případně, co nás čeká 
v roce 2022. O tom všem jsme si povídali 
s generálním ředitelem BRANO a.s. Joze-
fem Hodorem.

„Rok 2021 nebyl jednoduchý pro nikoho 
z nás, a to se samozřejmě projevilo i na chodu 
společnosti BRANO a.s.,“ podotýká na úvod 
Jozef Hodor. Turbulentní doba posledních 
dvou let přinesla řadu situací, se kterými jsme 
se historicky nikdy nesetkali. Covidové vlny 
sebou přinesly jak volatilitu v objednávkách 
od našich zákazníků, tak globální narušení 
dodavatelských řetězců, rovněž tak změny 
společenského chování v důsledku pandemie. 
Dopad pro BRANO a.s. je nejlépe vidět v čís-
lech. V roce 2020 byl plán tržeb ve výši 5 mili-
ard korun a skutečnost představovala 4,5 mld. 
Letošní rok 2021 je na tom zhruba podobně. 
Plán byl 4,9 mld. Kč a odhadovaná skutečnost 
(v době uzávěrky tohoto čísla Novin BG) se 
pohybuje na 4,6 mld. Kč. Tzn. propad tržeb je 
cca 10% v každém z těchto dvou let.

„První půlrok 2021 byl velmi dobrý a vy-
padalo to, že letos uděláme celkově 5 miliard 
tržeb. Změna nastala v létě a následně v září 
a říjnu, kdy v důsledku zejména čipové kri-
ze docházelo ze strany zákazníků k rušení 
objednávek,“ vysvětluje Jozef Hodor. Řada 
automobilek zastavovala výroby pro nedosta-
tek komponent, a tím implikovala omezování 
výroby nebo zastavení výroby u dodavatelů, 
jako jsme i my. Nedostatek čipů nebyl jedi-

příplatky na ceny hutního materiálu u našich 
zákazníků. 

Během roku byla v BRANO a.s. přijatá 
opatření na úsporu nákladů. Zastaveny byly 
například některé investiční akce, elimino-
valy se zbytné náklady. Realizovány zůstaly 
pouze strategické investice do automatizace 
a digitalizace výroby, např. pokračuje se v re-
alizaci logistického konceptu na SBU DS.

„Přes všechny problémy BRANO obstálo 
jako dodavatel, tak i ekonomicky a fi nančně. 
Úspěšně se podařilo vyhnout nějaké větší 
karanténě ve fi rmě (kvůli pandemii covidu), 
vždy jsme zde byli o krok napřed ve srovnání 
s vládními opatřeními. Teď jde o to, abychom 
vytrvali i do budoucna. Chtěl bych apelovat 
na všechny, aby se nechali naočkovat. Cílem 
je mít proočkovanost 80–90 %. Má to vliv 
rovněž na budoucnost, být připraveni až se 
zase automobilky naplno rozjedou. Jinak naše 
zakázky rádi převezmou jiní, lépe připrave-
ni,“ zdůrazňuje Jozef Hodor.

A jak to vypadá na nejbližší období? První 
čtvrtletí roku 2022 by mělo být zhruba stejné 
jako konec tohoto roku. Celkově se však oče-
kává, že rok 2022 bude lepší než 2021. „Plán 
tržeb je ještě v přípravě, nicméně se nejspíš 
bude pohybovat okolo 4,8 až 4,9 mld. korun. 
Určitě se nevyhneme dalším důsledným fo-
kusem na náklady a investice se budou uvol-
ňovat jenom s velkou s rozvahou. Děkuji 
všem zaměstnancům za jejich úsilí, osobní 
zaujetí a přínos. Vážím si toho. Zároveň chci 
všem popřát krásné Vánoce a nadějný vstup 
do roku 2022,“ končí Jozef Hodor.

Text a foto: Miroslav Pospíšil

Vedení BRANO GROUP děkuje všem zaměstnancům za úsilí a osobní angažovanost v roce 2021. 
Prožijte příjemné a klidné chvíle vánoční. V roce 2022 ať se vám splní všechna přání a neopustí 
vás ono pověstné štěstí.



Výroba v  automobilovém průmyslu propadla
Výroba automobilů v České repub-

lice se v říjnu kvůli odstávkám způso-
beným nedostatkem čipů propadla me-
ziročně o 47 %, vyrobeno bylo 68 202 
osobních vozidel. Celkově bylo v letoš-
ním roce vyrobeno 899 855 automo-
bilů. To je o 4 % méně než ve stejném 
období loňského roku, který byl dosud 
objemově nejhorším od roku 2014. 

Automobilce Hyundai se i přes zpo-
malení daří jako jediné čipové krizi 
odolávat. Od ledna do konce října vy-
robila 231 600 vozidel, tedy o 21,8 % 
více než v loňském roce. V říjnu bylo 

v Nošovicích vyrobeno 24 300 automo-
bilů (–8,8 %). ŠKODA AUTO, která 
v průběhu října musela výrazně ome-
zit produkci v tuzemských závodech, 
vyrobila v dosavadním průběhu roku 
547 174 vozidel (–11,0 %). V říjnu se 
výroba propadla o 59,2 % na 32 865 au-
tomobilů. Také na produkci kolínské 
Toyoty se výrazně podepsala čipová 
krize. V říjnu bylo vyrobeno 11 037 au-
tomobilů (–49,0 %). Od začátku roku 
vyrobila Toyota celkově 121 081 vozi-
del (–8,5 %).

Také produkce autobusů v Česku 

ve srovnání s minulým rokem poklesla. 
Vyrobeno bylo 3 747 autobusů (–7,2 %). 
Tradičně největším výrobcem je vy-
sokomýtské IVECO CR. Společnost 
od ledna do října realizovala produkci 
3 410 autobusů (–6,6 %). SOR Lib-
chavy vyrobila v dosavadním průběhu 
roku celkově 318 autobusů (–12,9 %), 
z nichž 55 ks bylo s plně elektrickým 
pohonem.

Společnosti JAWA Moto se v letoš-
ním roce nadále daří. Celkově vyrobila 
862 strojů, tj. o 446 ks více než v minu-
lém roce (+107,2 %). Zdroj: AutoSAP
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SBU CV modernizuje svou svařovnu
SBU CV Jilemnice modernizu-

je své pracoviště svařovny. V měsíci 
listopadu byla instalována nová sva-
řovací buňka Yaskawa pro svařování 
pístnic. Během letošního roku už byla 
také instalována svářecí buňka od fi r-
my ABB pro svařování vnějších válců.

„Tím bude dokončena kompletní 
modernizace svařovny, která zajistí 
dostatečnou kapacitu pro další období, 
zvýší produktivitu práce a zároveň by 
měla klesnout zmetkovitost při výrobě 

těchto podsestav pro montáž tlumičů,“ 
uvádí ředitel SBU CV Ladislav Char-
vát.

Tím ovšem investice v Jilemnici 
nekončí. „V příštím roce bychom se 
investičně chtěli soustředit na moder-
nizaci obrábění pístnic, tak abychom 
navýšili potřebné kapacity pro zajiš-
tění požadavků našich zákazníků. Ce-
lou výrobní kapacitu tlumičů cílíme 
na 3000 ks za den,“ dodává Ladislav 
Charvát. (mp)

Čin měsíce října pro Petra Petra
Vedení BRANO GROUP na své pravidelné poradě rozhodlo o udělení Činu 

měsíce října. Toto ocenění získal ředitel kvality Petr Petr, a to za certifi kaci dle 
IATF 16949 a realizaci sebehodnocení SAQ 4.0 v oblasti společenské udržitel-
nosti dodavatele BRANO a.s. Také na tohoto našeho kolegu a jeho nejbližší spo-
lupracovníky čeká obvyklá odměna spojená s Činem měsíce. (mp)

Hevery byly odeslány v polovině listopadu
SBU ZZ pokračuje ve svém výraz-

ném úspěchu. V polovině listopadu 
byla odeslána druhá várka heverů 
určených pro francouzskou železnici. 
Jedná se o pětitunový železniční hever. 
„Byli jsme osloveni zákazníkem počát-
kem tohoto roku, zda bychom uměli 
připravit hever podle jeho požadavků,“ 
uvedl ředitel SBU ZZ Jan Tůma.

Prvních padesát heverů již bylo 
dodáno Francii dříve. Nyní došlo 
na další část. V tomto projektu se jed-
ná o opakující se dodávky, celkově jde 
o 500 kusů ročně. „Tento hever má od-
lišnou konstrukci než běžné naše heve-
ry a rovněž je zde pozinkovaná klika,“ 
doplnil obchodní manažer Martin Van-
čura. U tohoto zákazníka má SBU ZZ 
velký potenciál do budoucna na dodáv-
ku dalších svých výrobků.

Text a foto: Miroslav Pospíšil

Uzávěrky Novin BG 
v roce 2022

Uzávěrky Novin BRANO GROUP 
jsou pro rok 2022 naplánovány v těch-
to termínech: středa 26. ledna, pátek 
25. února, pátek 25. března, úterý 
26. dubna, čtvrtek 26. května, pátek 
24. června, pátek 26. srpna (dvojčís-
lo), pondělí 26. září, středa 26. října, 
pátek 25. listopadu (dvojčíslo).

BRANO plánuje další investování

BRANO GROUP plánuje v blízké bu-
doucnosti další investiční akce. V chysta-
ném projektu (žádost o dotace) se mimo 
jiné uvádí následující.

BRANO a.s. patří z pohledu obratu 
a počtu zaměstnanců mezi velké fi rmy. 
Charakteristická je vysoká přidaná hod-
nota a početná škála procesů, které jsou 
zabezpečeny přímo ve fi rmě. Z hlediska 
počtu pracovních míst patří BRANO a.s. 
k největším soukromým zaměstnavate-

lům regionů, ve kterých investici realizu-
je. S tím jsou spojené pravidelné odvody 
přímých i nepřímých daní do státního 
rozpočtu. Díky tomuto projektu, zejména 
investici, navýšení objemu tržeb, zisku 
a zaměstnanosti dojde k významnému ná-
růstu těchto daní, což ve své podstatě zajis-
tí značné přínosy pro region i stát. Rovněž 
společnost patří mezi významné exportéry 
– 90 % fi rmy BRANO exportuje na zahra-
niční trhy. (mp)

BRANO 

na MarkLines
BRANO GROUP má svou pre-

zentaci na specializovaném au-
tomobilovém webu MarkLines. 
Zájemci zde najdou základní infor-
mace i údaje z historie naší fi rmy. 
Vše je v anglickém jazyce. Jak si 
jmenovaný portál poradil s údaji 
o BRANO a.s. se můžete podívat 
sami zde: https://www.marklines.
com/en/top500/brano-group. (mp)

Moderní zařízení se již nachází na svém místě v SBU CV

Výborná spolupráce s fi rmou ABB

Z SBU ZZ míří hevery do Francie

V SBU Plasty vzniká 
tankklappenmodul pro KIA

Jedním ze současných běžících 
projektů, který můžeme označit jako 
hodně zajímavý,  je projekt KIA Tank-
klappenmodul (víčko palivové nádrže) 
v SBU Plasty Zubří. 

„Tento projekt je mimořádně citlivý 
také z toho hlediska, že se jedná o prv-
ní větší projekt pro koncern Hyundai, 
a v případě jeho úspěšného zvládnutí by 
se otvíraly možnosti dalších obchodů 
s jednou z největších světových auto-
mobilek. Stav je momentálně takový, 
že se podařilo projekt pevněji uchopit 
a krok po kroku odstraňovat navršené 
problémy,“ uvedl obchodní ředitel Pa-
vel Táborský. (mp)
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Využijte výhodné nabídky
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VYUŽIJTE V ZIMNÍ SEZONĚ

Již deset let nám slouží zrekonstruovaný hotel BRANS a BRANO SAUNA

Jak vybrat vhodný 
zavírač dveří BRANO

BRANOMARKET je s námi již krásných 25 let

Typ 
zavírače 

Typ dveří Poznámka 

R12 Dveře klasické, historické, 
skladové, průmyslové, starší 
typy výtahových dveří 

Snadnější otevírání v počáteční fázi 
(malé děti, starší lidé) 

K 204
K 214 

Dveře klasické, kanceláře, 
úřady 

Snadnější otevírání v počáteční fázi 
(malé děti, starší lidé) 

D80V Moderní dveře, plastové 
dveře, nové typy výtahových 
dveří, moderní vzhled 
budovy 

Doplňkové funkce: tzv. kočárková 
fáze (zpomalení zavírání dveří pro 
lepší průchod pomalejších osob 
(invalidé, kočárky ,..)!
PROTIPOŽÁRNÍ ATEST! 

Počátkem roku 1996 z iniciativy 
Ludvíka Holuši a Pavla Juříčka 
došlo k založení obchodní společ-
nosti BRANOMARKET. Letos tedy 
tato organizace měla svůj jubilej-
ní 25. rok. Účelem společnosti byl 
prodej výrobků BRANO, a to hlav-
ně zvedacích zařízení a zavíračů 
dveří, a zajišťování pozáručního 
servisu.

BRANOMARKET se rozví-
jel velice příznivě, svou aktivitou 
jak rychlostí dodávek zboží (díky 
vhodně vytypovaným skladovým 
zásobám), tak poradenstvím i servi-
sem (hlavně zvedací zařízení). Za-
nedlouho byl BRANOMARKET 
největším prodejcem zvedacích 
zařízení v tuzemsku. V roce 2012 
započala celková rekonstrukce bu-
dovy BRANOMARKETu v Hradci 
nad Moravicí. Později došlo, z or-
ganizačních důvodů, k fúzi fi rem 
BRANOMARKET, s.r.o. v Hradci 
nad Moravicí a AFTERMARKET 
s.r.o. v Jilemnici. BRANOMAR-
KET tak nyní pokračuje ve své čin-
nosti na dvou braneckých lokalitách 
v České republice.

 Text a foto: Miroslav Pospíšil

Je to již neuvěřitelných deset let 
od doby, kdy byly, po rozsáhlé rekon-
strukci, otevřeny objekty sloužící za-
městnancům BRANO GROUP k na-
čerpání nových sil a odpočinku. Řeč 
je o hotelu BRANS v Malé Morávce 
a zařízení BRANO SAUNA v Hradci 
nad Moravicí.

Hotel BRANS byl slavnostně ote-
vřen v pátek 25. listopadu 2011 a BRA-
NO SAUNA ve čtvrtek 1. prosince 
2011. „Šlo nám především o kvalitu 
a tu zde lidé v každém případě najdou,“ 
zaznělo mimo jiné při otevření hotelu. 
Podobné to bylo i u sauny: „Pro naše 
klienty máme připraveny jak klasické 
procedury, tak řadu novinek, které zde 
až dosud chyběly.“

Pro pobyt v hotelu i v sauně jsou bra-
nečtí zaměstnanci cenově zvýhodněni 
oproti běžné veřejnosti. Využijte toho. 

Text a foto: Miroslav Pospíšil

Čin měsíce završil svých 10 let
Čin měsíce letos završil svých 10 

let. Tedy malé, leč důležité jubileum. 
Počátkem roku 2011 došlo k prvnímu 
vyhlášení Činu měsíce. Tato akce se již 
stala nedílnou součástí dění v BRANO 
GROUP.

Měsíc co měsíc vedení BRANO 
GROUP na své poradě vybírá z poda-

ných návrhů ten nejlepší a autory odmě-
ní. Cílem je nejen zvýšit zájem o zlep-
šování, ale hlavně ukázat, že lidská 
snaha nezůstane bez povšimnutí a těm 
nejlepším se dostane zasloužené po-
zornosti. Mnozí získali toto ocenění již 
několikrát a nejedná se pouze o jedince, 
nýbrž i celé kolektivy. (mp)

I. Základní informace: 
Vaše dveře mohou být v provede-

ní levé nebo pravé. Jak to poznáme? 
Levé dveře (L) se otevírají k pozorovateli 
a dveřní závěsy (panty) jsou vidět vlevo.
Pravé dveře (P) se otevírají k pozorova-
teli, ale dveřní závěsy jsou vidět vpravo. 

Všechny zavírače BRANO lze pou-
žít pro obě provedení. Montážní návod 
popisuje jednoduchou manipulaci pro 
montáž na levé i pravé dveře. Návod je 
přiložen ke každému zavírači. 

V případě nedostatku prostoru ve 
směru otevírání dveří lze zavírač na-

montovat i „vzhůru nohama“. Všechny 
funkce zavírače zůstávají zachovány. 
(Pozn: neplatí pro typ R12) 

Při montáži na venkovní dveře do-
poručujeme, pokud je to možné, montáž 
z vnitřní strany dveří. Důvodem jsou 
povětrnostní vlivy, střídání teplot, mož-
nost zcizení, … 

II. Výběr vhodného typu zavírače: 
Typ zavírače určíme podle vzhledu 

samotného zavírače, vzhledu dveří, bar-
vy dveří, možnosti uchycení. 

Doporučujeme jednotlivé typy dle 
následující tabulky: 

Oblíbený festival se plánuje na příští rok. Využijte možnosti mít vstupenku za zvýhodněnou cenu

BRANOMARKET má velmi pestrý sortiment

Hotel BRANS leží v malebném prostředí Jeseníků BRANO SAUNA nabízí širokou škálu služeb 
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ODBORY, AKTUALITY

Branečtí odboráři se zapojili do kampaně� � � � � Veselé Vánoce � � � � � 

přejí odborové organizace

Odbory zlepšují komunikaci
ZO OS KOVO BRANO Hradec 

nad Moravicí zlepšuje vzájemnou ko-
munikaci mezi svými členy. Využity 
jsou samozřejmě moderní technologie.

„Informování našich členů nyní 
probíhá také díky hromadným e-mai-
lům, a to přes aplikaci TREVIS-ZO,“ 
uvádí předseda základní organizace 
Petr Lichnovský. Pod touto aplikací 

se skrývá jednotná e-mailová schránka 
zooskovo@iodbory.cz.

„Každý náš odborář tak bude rychle 
a snadno informován o veškerém dění, 
které se týká odborové organizace. 
TREVIS-ZO není žádný nevyžádaný 
spam, ale naše ofi ciální komunikační 
aplikace,“ dodává místopředseda To-
máš Žídek. (mp)

Předseda kandidátem 
na zmocněnce

Předseda ZO OS KOVO BRANO 
Hradec nad Moravicí Petr Lichnovský je 
kandidátem na zmocněnce odborářského 
Obvodu Opava + Bruntál. Stávající zmoc-
něnec Martin Štefek již nebude kandido-
vat. Volby nového zmocněnce se uskuteční 
v průběhu příštího roku. „Byl jsem nomi-
nován, tak uvidíme, jak volba nakonec do-
padne,“ uvedl Petr Lichnovský. (mp)

Inspirace do nového roku
Párkrát, když už jsem to chtěl vzdát, se z výšky ozvalo: „Makej, ...tady už vede 

cesta jenom nahoru!“  Lucie Výborná

Proběhla řádná 
konference

Řádná konference ZO OS KOVO 
BRANO Hradec nad Moravicí proběh-
la v úterý 30. listopadu (po uzávěrce 
tohoto vydání Novin BG) v hradeckém 
areálu BRANO a.s. Odboráři se sešli 
ke svému jednání v odpoledních hodi-
nách ve školicí místnosti.

Po schválení orgánů konference (pra-
covní předsednictvo, mandátová a návr-
hová komise) zazněly informace o eko-
nomické a fi nanční situaci BRANO a.s.

Následně, v dalším bodě jednání, 
delegáti konference schválili komisi ko-
lektivního vyjednávání a mandát k pod-
pisu Kolektivní smlouvy 2022. Na zá-
věr pak byla všeobecná diskuse. (mp)

Přijďte mezi nás 
odboráře

Jak se stát odborářem nebo odbo-
rářkou? Nejjednodušší způsob, jak se 
stát odborářem a podílet se na utváření 
pracovních podmínek, je vstup do již 
existující odborové organizace. Od-
borovou organizaci si můžete rovněž 
založit. 

Vstoupení a získání členství v již 
existující odborové organizaci, která 
u zaměstnavatele působí. Informaci 
o působení odborové organizace u za-
městnavatele lze získat již při nástu-
pu do zaměstnání. Zaměstnavatel má 
povinnost každého zaměstnance při 
vzniku pracovního poměru seznámit 
s kolektivní smlouvou. Pokud to za-
městnavatel neudělá, zeptej se kolegů. 

Vstoupení do uskupení členů, popř. 
odborové organizace, popř. odborového 
svazu, jež působí mimo zaměstnavatele. 
Vstoupí-li alespoň 3 zaměstnanci, může 
odborová organizace začít u zaměstna-
vatele působit.  Zdroj: ČMKOS 

Tripartita chce Antivir pro automobilový průmysl
Automobilky a jejich dodavatelé by 

kvůli omezení výroby mohli začít čerpat 
příspěvky z programu Antivirus. Stát 
by jim mohl proplácet 60 % náhrady 
mzdy do 29 000 Kč. Shodla se na tom 
v pondělí 18. října tripartita. Tuto pod-
poru pro automobilový průmysl je tře-
ba vyjednat v Evropské komisi. 

Pokud by podle předsedy Českomo-

ravské konfederace odborových sva-
zů (ČMKOS) Josefa Středuly změny 
komise neodsouhlasila, měla by vláda 
Antivirus přesto spustit plošně. „Otáz-
kou je nastavení kritérií, aby mohly fi r-
my o podporu žádat. V jiné situaci jsou 
velké podniky s mateřskými fi rmami 
v zahraničí, jinak jsou na tom čeští sub-
dodavatelé,“ uvedl předseda ČMKOS. 

Většina účastníků tripartity sou-
hlasila s návrhem podpory automo-
bilového průmyslu. Z Antiviru je 
možné podporu podle evropských pra-
videl poskytovat do konce letošního 
roku, jedná se o prodloužení podpory 
do konce června příštího roku. Zatím 
by podniky mohly pobírat příspěvky za 
říjen a listopad. Zdroj: OS KOVO

Branečtí odboráři se zapojili 
do kampaně JUST TRANSITION 
– Nic o nás bez nás! Akce probíhala 
na přelomu října a listopadu ve všech 
evropských zemích.

O čem celá kampaň pojednávala? 
OS KOVO ji vysvětluje následovně. 
IndustriAll Europe a její členské orga-
nizace mobilizují za spravedlivý pře-
chod ve formě dvoutýdenní celoevrop-
ské akce za spravedlivou transformaci 
průmyslu v Evropě, která začala v pon-
dělí 25. října 2021 a skončila ve středu 
10. listopadu.

Během těchto dvou týdnů členské 
organizace IndustriAll Europe organi-
zovaly řadu národních kampaní a akcí. 
Tyto akce byly doprovázeny zesíleným 
politickým lobbováním na úrovni EU 
a evropskou kampaní v sociálních mé-
diích. (mp)Výbory Základních organizací OS 

KOVO BRANO v Hradci nad Mora-
vicí, Rakovníku a Jilemnici přejí všem 
zaměstnancům veselé Vánoce a šťast-

ný vstup do nového roku 2022. Prožijte 
sváteční dny v klidu a pohodě a věřme, 
že další rok bude příjemný a plný nadě-
je. Děkujeme za vaši přízeň a podporu.

MÁTE NĚKDE DOMA SCHOVANÉ?

TUTO SJEZDOVKU NAJDETE 
JEN KOUSEK OD HOTELU BRANS

Některé upomínkové předměty mají dnes sběratelskou hodnotu. Kdo pamatuje tyto 
odborářské vlaječky?

Láká vás zimní příroda? Zasněžené hory přímo vyzývají k  návštěvě. Hotel BRANS 
v Jeseníkách se může stát parádním místem odpočinku a sportovního vyžití
 Foto: Miroslav Pospíšil

MIKULÁŠ BALÍČKY PŘINESL

Děti braneckých zaměstnanců nezůstaly ani letos ochuzeny o Mikulášskou nadíl-
ku. Odborová organizace zajistila balíčky (akce proběhla po uzávěrce) a rodiče si je 
mohli vyzvednout v průběhu prosince

Také někdejší výrobek z produkce 
fi rmy BRANO

Viděli jste už takový dřívější výrobek BRANO? 
Máme víc než bohatou historii a je na co 
navazovat Foto: Miroslav Pospíšil
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LEDEN – Předseda představen-
stva Pavel Juříček obešel v Hradci nad 
Moravicí všechna pracoviště a podě-
koval lidem za práci (tradiční veřejný 
novoroční projev se nemohl uskutečnit, 
byl jen v písemné podobě v Novinách 
BG). Zahájeno bylo kolektivní vyjed-
návání o konečné podobě Kolektivní 
smlouvy 2021. Bohužel, stále platila 
proticovidová opatření. Zrušen musel 
být i tradiční ples.

ÚNOR – SBU CV Jilemnice má ná-
růst nových objednávek. Projekt MAN 
je významným přínosem pro SBU CS 
Rakovník. Zahájeno bylo testování za-
městnanců kvůli pandemii Covid-19.

BŘEZEN – BRANO využívá mo-
derní CT skener pro analýzu plastových 
výlisků. Vývojáři své projekty úspěšně 
rozvíjejí. Kolektivní smlouva 2021 je 
dohodnuta.

DUBEN – Nákup BRANO se potý-
ká s nedostatkem oceli a nárůstem cen. 
BRANO GROUP má celou řadu no-
vých obchodních příležitostí. 

KVĚTEN – Na SBU CJ úspěšně 
zvládli první měsíce tohoto roku. Pro-
cesní audit dopadl na výbornou. BRA-
NO je mezi hlavními partnery Bas-
ketbalového klubu Opava. Kolektivní 
smlouva 2021 byla podepsána.

ČERVEN – SBU TOOLS se zapo-
jila do elektromobility. SBU Heating je 
přestěhováno z Uničova do Olomouce. 
Horský hotel BRANS je opět k dispo-
zici hostům. Odboráři z Hradce nad 
Moravicí měli konferenci.

ČERVENEC – Noviny nevycháze-
jí. V srpnu je pak rozšířené vydání.

SRPEN – Vývojáři mají stále dost 
projektů. SBU ZZ pracuje na heveru 
pro francouzskou železnici. Pokračuje 

výstavba nového moderního skladu. 
PROF SVAR Mnichovo Hradiště má 
rovněž mnoho novinek. Borůvkové 
hody proběhly v hotelu BRANS.

ZÁŘÍ – BRANO se zúčastnilo vý-
stavy MIMS Moskva. Branecké ob-
chodní příležitosti se rozvíjejí. Odboráři 
začali s přípravami návrhu Kolektivní 
smlouvy 2022. 

ŘÍJEN – Nedostatek čipů pro auto-
mobilky ovlivňuje i BRANO GROUP. 
Budova nového moderního skladu je již 
hotova. Příprava kolektivní smlouvy je 
ve fi nále. 

LISTOPAD – Noviny právě držíte 
v ruce. Příjemné a ničím nerušené čtení.

PROSINEC – Vzhledem k vá-
nočním svátkům noviny nevycházejí. 
Poslední letošní číslo mělo rozšířenou 
verzi. Text a foto: Miroslav Pospíšil

STŘÍPKY Z AUTOMOBILOVÉ HISTORIE
Na rok 2022 připadá několik ma-

lých výročí z automobilového průmy-
slu. Některá jsou velmi zajímavá až 
úsměvná. Seznamte se s nimi.

1922 (100. výročí) – rozdělují se 
nové poznávací značky N = Velká 
Praha, O = ostatní Čechy, P = Morava, 
R = Slezsko, P(červené) = Slovensko, 
PR = Podkarpat. Rus 

1927 (95. výročí) – v řadě míst se 
stanoví nejvyšší rychlost pro průjezd 
obcí na 6 km/hod.

1932 (90. výročí) – bylo rozhodnu-
to, aby k řidičským zkouškám nebyli 
připouštěni absolventi pokoutních au-

toškol, i přes vrcholící krizi TATRA 
zaměstnává 3 000 dělníků, některá 
oddělení pracují na tři směny, továrna 
Kudrnáč v Náchodě předstihla fi rmu 
BAŤA a jako první v ČSR zahájila 
výrobu pneumatik

1937 (85. výročí) – hospodářská 
krize na ústupu, prodává se o 40 % 
vozů více než v roce 1933

1947 (75. výročí) – první pováleč-
ný Autosalon v Praze, opět třetí pová-
lečný v Evropě (po Paříži na podzim 
1946 a Ženevě na jaře 1947) – další 
skutečný Autosalon se pak konal 
až v roce 1991, zahájena výroba syn-

tetického benzinu v Záluží u Mostu
1952 (70. výročí) – vyhláškou mi-

nisterstva dopravy zaveden zkušební 
řád pro řidiče motorových vozidel, 
poslední den v roce vznikl n.p. Au-
tobrzdy v Jablonci nad Nisou

1967 (55. výročí) – v ČSSR při-
padá jeden osobní automobil na 27,3 
obyvatele

1987 (35. výročí) – na MSV Brno 
poprvé představen nový osobní au-
tomobil ŠKODA Favorit, výroba ná-
kladních vozů dosáhla maxima – cel-
kem 51 194 ks.

 Zdroj: AutoSAP

Jak správně namontovat lištový ko-
ordinátor z produkce BRANO? K tomu 
slouží vysvětlující video, které je zájem-
cům k dispozici rovněž na webu Staveb-
niserver.com. Kromě videonávodu je zde 
i detailní popis našeho výrobku.

Mimo jiné se zde uvádí: Lištový ko-
ordinátor s typovým označením K610 je 
nový patentovaný výrobek společnosti, 
který byl vyvinut s cílem vytvořit spoleh-
livý, vnějšímu prostředí odolný zavírač 
s atraktivním vzhledem, malými rozměry 
a certifi kací na montáž na protipožární 
dveře, což se bezezbytku podařilo. Ko-
ordinátor je nabízen ve dvou verzích. 
Ve variantě se stavěčem mohou být dveře 
zajištěny v libovolně nastavené otevřené 
poloze, zatímco varianta bez stavěče se 
používá především na protipožárních dve-
řích. (mp)

Na rok 2022 připadá několik dílčích 
výročí týkajících se historie BRANO. 
Zde je jejich chronologický přehled.

1862 (160. výročí) – začala se psát 
historie BRANO. Byla založena Bra-
necká strojní továrna na hřebíky pánů 
Karla Dorasila a L. E. Czecha.

1867 (155. výročí) – továrna změni-
la svůj statut na veřejnou obchodní spo-
lečnost, majiteli byli C. R. O. Schüller 
a spol. z Opavy.

1927 (95. výročí) – továrna byla 
převzata americkou společností YALE 
and Town Manufacturing a začala hro-

madná výroba různých typů zámků, 
hydraulických dveřních zavíračů a řeh-
tačkových zvedáků.

1972 (50. výročí) – byla zakoupena 
licence bezpečnostních automobilových 
zámků BOMORO I. a II.

1992 (30. výročí) – na základě pri-
vatizačního projektu byla 1. května za-
ložena BRANO a.s. se sídlem v Hradci 
nad Moravicí.

2007 (15. výročí) – součástí BRA-
NO GROUP se stává Bilstein Německo, 
dnes BRANO WAGENHEBER.

Usměj se nejen o Vánocích
Usměj se... Usměj se, ne proto, protože musíš, ale proto, protože chceš. Usměj 

se, je to zdarma, ale znamená to pro jiné víc, než si dokážeš představit. Usměj 
se a zvedni někomu náladu. Úsměv se ti potom vrátí. Usměj se a vykouzli ra-
dost. Usměj se každé nové ráno. Usměj se a zažeň něčí vnitřní smutek. Usměj se 
a setři něčí slzy. Usměj se a zažehni v někom odvahu. Usměj se proto, protože 
věříš svým snům. Usměj se, usmívej se, prostě se směj. Vždycky se najde důvod 
k tomu, abys někomu daroval úsměv. Usměj se proto, protože jsi rád, že žiješ, že 
dýcháš, že prožíváš, že miluješ, že jsi.

Něco pro zamyšlení
Čas na nikoho nepočká. Važ si každičké chvíle, kterou v životě máš, protože 
opravdu každý moment je výjimečný. A nikdy nevíš, který den je ten poslední.

Naučili nás chodit, ale ne jít za svými sny.
Naučili nás mluvit, ale ne povědět, co cítíme.
Naučili nás, z čeho se skládá člověk, ale ne co se skrývá v člověku.
Naučili nás číst knihy, ale ne lidská srdce.

V říjnu proběhla v Olomouci 
konference dodavatelů v auto-
mobilovém průmyslu CEE Auto-
motive Supply Chain 2021. Akci 
organizovalo Sdružení automo-
bilového průmyslu ČR ve spolu-
práci se Zväzem automobilového 
priemyslu Slovenskej republiky 
a dalšími partnery z řad zahranič-
ních obchodních komor a dalších 
institucí. 

Na této konferenci mimo jiné 
zaznělo stručné hodnocení posled-
ního období: Pandemii zvládl au-
tomobilový průmysl velmi dobře. 
Dokázali jsme fungovat, dělat byz-
nys a vyrábět. Bohužel současná 
„čipová“ krize je ještě výraznější. 
Na druhou stranu, ale každá krize 
vedla ke zvýšení efektivity automo-
bilového průmyslu, otevřela nové 

Jak namontovat lištový koordinátor dveří?

••• Z historie BRANO •••

Opravdu je krásný 
tento historický autobus

Video návod ukáže jak na to

Svět jménem BRANO jede stále dál

BRANO může být na svou historii pyšné

Lákala by vás jízda takovým autobusem? Naši předci si uměli poradit. Na  svou 
dobu moderní dopravní prostředek. Tak jestli budete mít příležitost, neváhejte
  Foto: Miluše Pospíšilová
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Autoprůmysl zvládl pandemii velmi dobře
možnosti, našla nové způsoby jak 
krizovým momentům předcházet 

a vygenerovala technologie, které se 
dostaly do popředí. Zdroj: AutoSAP
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Opravdu krásný zážitek v zimní přírodě

Vánoční čas v Muzeu betlémů 
v Třebechovicích pod Orebem

Zimní příroda má něco do sebe a umí překvapit. Přímo pastva pro oči i duši
 Foto: Miroslav Pospíšil

S dobrou náladou, optimismem a nadějí vstupte do nového roku 2022
 Foto: Miroslav Pospíšil

Vzhůru do  roku 2022

Atmosféru vánočního času obvykle 
všichni vnímáme velmi pozitivně. Když 
pomineme shon za nákupy, jde o dobu, 
kdy jsme k sobě navzájem mnohem přá-
telštější, ochotnější a milejší. V Třebe-
chovickém muzeu betlémů je vánoční 
duch opravdu stále a na návštěvníky 
dýchne jak v zimě, tak třeba v létě. Tady 
jsou prostě Vánoce pořád, ať se děje, co 
se děje. 

Třebechovické muzeum betlémů na-
jdete na Masarykově náměstí v Třebecho-
vicích pod Orebem v Orlických horách. 
Je to až neuvěřitelné, ale toto zařízení 
existuje již od roku 1925. O vznik se za-
sloužil třebechovický rodák Vilém Koleš 
(1869–1944) a dnes se jedná o specializo-
vané muzeum betlémů, které je jediným 
zařízením svého druhu v České republice 
i v Evropě. Ve stopách a odkazu Viléma 
Koleše dnes pokračují manželé Vaclíkovi. 

Muzeum spravuje jak městské sbírky 
(nejvzácnější je ručně psaný iluminovaný 
Literátský graduál z roku 1559), tak sbír-
kový fond betlémů. Betlémů zde mají více 
než 300 kusů, a to zhotovených z různých 
materiálů. Nejcennějším je Proboštův bet-
lém. Jde o mechanický a více než sto let 
starý unikát. Vyroben je celý ze dřeva, kro-
mě kovových zvonků, kožených řemenů 
a měchu kukačky. Jeho úctyhodné rozmě-
ry mají 7 x 3 x 2 metry. Betlém obsahuje 
na dva tisíce vyřezávaných fi gurek a dílů, 
jejich pohyb zajišťuje ojedinělý mechani-
smus, jenž byl původně poháněn klikou 
a od roku 1935 již elektrickým motorkem. 
Autory tohoto vysoce uměleckého díla 

Citát roku
Kolik hloupostí napovídají lidé 

jen proto, že chtějí říct něco chyt-
rého. Voltaire

jsou řezbáři Josef Probošt a Josef Kapuci-
án a autorem mechanismu je Josef Friml. 
Zkrátka a dobře, tři Josefové dali svého 
času dohromady svůj um a důmysl a vý-
sledek obdivují další a další generace. Není 
divu, že v roce 1999 byl Proboštův betlém 
prohlášen za národní kulturní památku. 

V Třebechovicích pod Orebem mají 
na paměti, že turisté si často ze svých cest 
a navštívených míst také chtějí odvést 
nějaký ten suvenýr. Je to pochopitelné, 
aspoň si za čas připomenete, kde jste byli 

a co jste tam zajímavého viděli a zažili. 
K tomuto účelu slouží muzejní prodej-
na. Správně bychom nejspíš měli říci, že 
jde o prodejní výstavu. K zakoupení jsou 
jak papírové betlémy, tak další betlémy 
a jednotlivé fi gurky, kalendáře, dřevěné 
hračky, publikace. Jistě si vybere oprav-
du každý. Zvláště děti se mohou cítit jako 
v Ježíškovské rajské zahradě. Ostatně těch 
Jěžíšků v jesličkách uvidí v muzejní expo-
zici nepočítaně. 

 Text a foto: Miroslav Pospíšil 

PRACOVNÍ VÝROČÍ
Jarošová Alena – 10 let, strojírenský dělník, SBU DS
Kortánek Miroslav – 10 let, ředitel SBU, SBU TOOLS
Vavrečková Kateřina – 10 let, kontrolor, SBU Slévárna
Včelka Lukáš – 10 let, slévárenský dělník, SBU Slévárna
Pavlicová Petra – 10 let, dělník plastikářské výroby, SBU Plasty
Dvořák David – 15 let, šéfkonstruktér, Vývoj
Gazda Martin – 15 let, konstruktér, Vývoj
Gebauerová Miroslava – 20 let, mistr, SBU DS
Lindovská Jana – 20 let, strojírenský dělník, SBU DS
Lindovský Jaroslav – 20 let, seřizovač, SBU DS
Ondřejová Lucie – 20 let, slévárenský dělník, SBU Slévárna
Vrbický Petr – 20 let, seřizovač, SBU CJ
Sobol Robin – 20 let, strojírenský dělník, SBU CJ
Binarová Anežka – 25 let, brusič kovů, SBU TOOLS
Richter Jiří – 25 let, slévárenský dělník, SBU Slévárna
Šikola Alexej – 25 let, zkušební technik, Vývoj
Trulley Pavel – 25 let, slévárenský dělník, SBU Slévárna

PŘEDSTAVUJEME NOVÉ ZAMĚSTNANCE
Masarik Miloš – vedoucí výroby, SBU CJ
Bobek Vojtěch – kontrolor jakosti, SBU CJ
Heinz Martin – seřizovač lázní, SBU DS
Fellbaumová Elizabeth – obsluha wellness, Sauna
Skřečková Tereza – strojírenský dělník, SBU CJ
Kuča Zdeněk – gumař/plastikář, SBU DS

ODCHOD DO DŮCHODU
Antonín Ulrich – provozní zámečník, SBU Slévárna, ve fi rmě od 2. 1. 

1991
Miroslav Kortánek – ředitel SBU TOOLS, ve fi rmě od 1. 11. 2011
Zdeňka Bittalová – strojírenský dělník, SBU DS, ve fi rmě od 5. 2. 1992

A jaký betlém máte doma vy?

Zima na horách má své kouzlo

Chystáte se v zimě na hory? Dobře dě-
láte. Zima má zde své kouzlo a rázem 
zapomenete na starosti všedního dne
 Foto: Miroslav Pospíšil

NA STOLOVÁNÍ ZÁLEŽÍ 

Pod pojmem stolování si může-
me představit mnoho věcí. Od pros-
tě naservírované snídaně ve všední 
den, až po bohatě a profesionálně 
připravenou tabuli. 

Staří Římané kuchařské umění 
velmi podporovali a přikládali mu 
neobyčejný význam. V bohatých ro-
dinách se hodovalo vleže, a to mno-
ho hodin. Otroci připravovali takové 
pochoutky jako například drozdy pl-
něné chřestem, kachny s fíky, ptačí 
mozečky a jazýčky. Čím více byli 
hosté ohromeni, tím lépe se cítil hos-
titel. V Římě se začala používat lží-
ce, vidličku využívali kuchaři a nůž 
byl přikládán ke krájení na míse či 
podnose. Římané zakládali i první 
kuchařské školy.

Ve středověku měli zásluhu 
na dalším rozvoji překvapivě mni-
ši. Objevili mnoho úprav jídel z ryb 
a vajec, připravovali zeleninové po-
lévky a pivo, vyznali se ve výrobě 
vína. Jeptišky daly základ různým 
moučníkům. Za mistry kuchařství 
jsou všeobecně považováni Fran-
couzi. Velkou zásluhu na tom prý 
měla královna Kateřina Medicejská, 
která v 16. století pozvala italské 
kuchaře, aby ve Francii šířili své 
umění. Vrcholu dosáhla francouz-
ská kuchyně za Ludvíka XV., a to 
včetně stolování. Začaly se používat 
ubrusy, ubrousky a různé dekorace. 
Šlechta běžně jedla vidličkami, pro-
stý lid až od 18. století. 

 Miroslav Pospíšil 
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Pro zasmání
Chatují si kluk s holkou: 
„Kolik měříš?“ 
„145.“ 
„Jee, ty jsi taková malá princezna! 
A kolik vážíš?“ 
„Ještě míň, jen 120.“
„Měl jsem věrného přítele, poštov-
ního holuba, ale zahynul při výkonu 
svého povolání.“ 
„Chytil ho dravec?“ 
„Ne, zabili ho při razítkování na poš-
tě!“


